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Odpověď na petici „Petice za odstranění odvalu Heřmanice (Ostrava) – 
na životech a zdraví Ostravanů taky záleží!!!“ 

Vážený pane ************, 

Krajskému úřadu Moravskoslezského kraje, odboru životního prostředí a zemědělství, byla podle pravidel 

Moravskoslezského kraje pro přijímání a vyřizování petic a stížností, schválených radou kraje usnesením č. 4/287 

ze dne 22. 12. 2016, postoupena k vyřízení Vaše petice pod názvem „Petice za odstranění odvalu Heřmanice 

(Ostrava) – na životech a zdraví Ostravanů taky záleží!!!“, kterou obdržel Moravskoslezský kraj dne 21. 3. 2024. 

Dalšími adresáty jsou rovněž Ministerstvo průmyslu a obchodu, státní podnik DIAMO, a statutární město Ostrava. 

V petici požadujete, aby zmíněné instituce „bezodkladně provedli rozebrání, uhašení a odstranění odvalu 

Heřmanice v Ostravě podle platného rozhodnutí Obvodního báňského úřadu pro území krajů Moravskoslezského 

a Olomouckého z roku 2012 a plánu pro nakládání s těžebním odpadem směřující k ukončení provozu úložného 

místa těžebního odpadu č. j. SBS/15809/2012/OBÚ-05/1/511/Ing.Ny/I“. 

V přiložené písemnosti k petici dále uvádíte, že: „Podle údajů zveřejněných v registru kontaminovaných míst 

SEKM, unikají po desetiletí z hořícího odvalu Heřmanice tisíce tun karcinogenních látek do ovzduší Ostravy. Registr 

SEKM spravuje Ministerstvo životního prostředí a popsané informace byly před jejich vložením do SEKM 

verifikovány DIAMO a mimo jiné uvádí: Z bilančního výpočtu však vyplývá, že ročně z odvalu unikne cca 286 736 t 

CO, 40 803 t NOx, 40 736 t NO, 25 415 t SO2, 67 t NO2 a 11 269 t VOC. Vzhledem k tomu, že VOC může 

obsahovat až 1/5 benzenu, může z odvalu ročně unikat až cca 2 254 t benzenu. (Benzen je prokázaný lidský 

karcinogen na seznamu WHO). Ostravsko patří k lokalitám s nejhorším ovzduším v této zemi, zdraví občanů 

Ostravy má stejnou cenu jako zdraví občanů Brna nebo Prahy, činnost státního podniku DIAMO je hrazena 

z peněž daňových poplatníků a neexistuje žádný spravedlivý důvod, proč by občané Ostravy a jejich děti měli po 

desetiletí dýchat karcinogenní zplodiny unikající z hořícího odvalu, které zvyšují riziko onkologických 

onemocnění.“ 

Úvodem obecně informuji, že Moravskoslezský se kraj problematikou dlouhodobě zabývá a využívá svých 

kompetencí k tomu, aby se situace na odvale v dohledné době výrazně zlepšila. Jak uvádím také dále, zákonná 

oprávnění přímo zasáhnout orgány kraje bohužel nemají. Je obecně známo, že situace na odvale je i vlivem 

mnoha soudních sporů velmi nepřehledná a negativně se podepisuje na jeho sanaci. Celkový stav na odvale 

je pro Moravskoslezský kraj stejně nepřijatelný jako pro Vás. Vedení kraje toto deklarovalo jak státnímu podniku 
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DIAMO, tak přímo ministru průmyslu a obchodu. Na základě těchto skutečností byla v letošním roce zřízena při 

Ministerstvu průmyslu a obchodu expertní pracovní skupina, která má za úkol posoudit navržené varianty řešení 

a jejich vhodnost z pohledu environmentálních. Navrhnout vhodná řešení včetně jejich multikriteriálních 

posouzení má za úkol státní podnik DIAMO. Konkrétní výsledky jsou očekávány na konci první poloviny letošního 

roku. 

Ve veřejném prostoru se nachází velké množství informací týkajících se negativního vlivu odvalu na jednotlivé 

složky životního prostředí, které není bohužel možné věrohodně ověřit a dost často jsou vytrhovány z celkového 

kontextu a někdy nabývají charakteru cílených dezinformací. I z těchto důvodu apelovali zástupci krajského 

úřadu, jakožto jedni z členů zmíněné pracovní skupiny, aby byla provedena další měření na odvale a v jeho okolí, 

a výsledky byly prezentovány Českým hydrometeorologickým ústavem, příspěvkovou organizací Ministerstva 

životního prostředí, jakožto instituce, o jejíž erudici a nezávislosti ve vztahu k Ministerstvu průmyslu a obchodu 

nemůže být pochyb.  

Moravskoslezský kraj není tím, kdo by se měl a mohl jak finančně, tak technologicky podílet na sanaci odvalu, 

a orgány kraje nedisponují zákonnými kompetencemi nařídit, čeho se v petici domáháte. Tento úkol připadl státu. 

Vedení Moravskoslezského kraje ovšem sdílí Vámi předestřenou potřebu situaci řešit a ujišťuje Vás, že bude 

nadále vyvíjet maximální energii k trvalému vyřešení tohoto letitého problému, aby stát takto zajistil zdravé 

životní prostředí pro občany našeho kraje. 

Závěrem Vás informuji, že v souladu s již zmíněnými interními pravidly kraje, upravujícími postup při vyřizování 

petic, byla Vaše petice projednána radou kraje na schůzi konané dne 22. 4. 2024 a současně byla radou kraje 

schválena tato odpověď na Vaši petici, a to usnesením rady kraje č. 95/6914. 

S pozdravem 

Ing. Josef Bělica, MBA 

hejtman kraje 

 

 


